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 چرا ما اولويت ها را به درس�تي حس نمي كنيم؟ مثلًا قبل 
از اينكه سازه هاي چشمگير و برج هاي آنچناني بسازيم، 
شبكه فاضلاب براي اين شهر يك اولويت است، اما انگار 
مديران شهري ما سال ها- احتمالاً براي اينكه ديده شوند- 
احساس مي كردند پروژه هاي روي سطح بيشتر به چشم 
مي آيد تا مثلاً پروژه اي كه با لفظ فاضلاب آغاز مي شود و بار 
ويتريني ندارد. چرا ما نمي توانيم ديدي داشته باشيم كه 

اولويت ها در آن به درستي به چشم آيد؟
1327سالي بود كه مطالعات آبرساني به تهران آغاز شد. آن موقع شركتی 
خارجي مطالعه مي كند و در انتهاي كار در گزارش رسمي خود به صورت 
مكتوب مي نويس��د: در منطقه اي از الموت قزوين تا فيروزكوه در 50 - 
40سال آينده جمعيت بيشتري س��اكن خواهند شد، به اين خاطر كه 
ايران كشوري در حال توسعه است و آمايش سرزمين ندارد، آمايش يعني 
مطالعات كامل، جامع و شناخت دقيق اولويت ها و برنامه ريزي صحيح 
بر اساس آن اولويت ها. در اين گزارش آمده بود: تعداد زيادي از ساكنان 
ساير نقاط ايران به خاطر موقعيت آب و هوايي به حاشيه اين رشته كوه 
كوچ خواهند كرد. از سال1327 تا الان 75سال مي گذرد و امروز مي بينيد 
آن پيش بيني با 4 - 3درصد اختلاف محقق شده است، كمااينكه اگر با 
همين منوال ادامه دهيم، برخي از نقاط ايران خالي از سكنه مي شود و 
همه به يكسري از مناطق حاصلخيز هجوم مي آورند و ريشه عمده اين 
مهاجرت ها هم آب اس��ت، چون آب الفباي آباداني و مايه حيات است. 
گاهي ديده ايد كه يكسري از كارخانجات و صنايع آب بر در نقاطي احداث 
شده اند كه دچار فقر آبي است. خب به لحاظ منطقي ما نبايد صنايع آب بر 
را در جاهايي كه كمبود آب دارند احداث كنيم و امروز يكي از مشكلات 
اصلي تهران آب اس��ت. ما تقريباً از همه حوضه هاي آبريز اطراف تهران 
براي اين شهر آب مي آوريم و هنوز هم پاسخگو نيست. اين نكته حايز 
اهميت اس��ت كه آب هنوز جايگزين ندارد، يعني كسي نتوانسته است 
جنس مصنوعي جايگزين آب را بسازد، بنابراين وقتي آب جايگزين ندارد، 
در هر نوع تصميم گيري بايد اولويت اول باشد. اگر امروز در توسعه شهر 
تهران و پذيرش جمعيت به اين موضوع توجه ويژه نشود، قطعاً در آينده 
يا نمي توانيم براي اين جمعي��ت آب تأمين كنيم يا با هزينه هاي گزاف 
انتقال مواجه مي ش��ويم. ايران به لحاظ موقعيت جغرافيايي در منطقه 
پرآب قرار ندارد. سرانه بارندگي ايران در مقايسه با دنيا يك سوم و از آن 
طرف الگوي مصرف ما در مقايسه با ميانگين دنيا تقريباً سه برابر است، 
يعني در كشوري كه آب نداريم، به طرز ويرانگري آب مصرف مي كنيم، 
در حالي كه منابع آب به شدت محدود است و اگر همينطور ادمه دهيم، 

در آينده اتفاقات فاجعه باري رقم خواهد خورد. 
 در گذشته تاريخي ما نوعي آگاهي اقليمي وجود داشت، 
مثلاً وقتي يزد مي رويد، مي بينيد از 80 كيلومتر آن طرف تر 

با چه ظرافت و آگاهي ای قنات هايي را مطابق واقعيت هاي 
اقليمي منطقه مهندسي كرده اند، اما امروز ما از اين آگاهي 
اقليمي دور افتاده ايم. انگار اصلًا نمي دانيم در كجا زندگي 

مي كنيم. به نظر شما ريشه اين بيگانگي كجاست؟
ما در آگاهي عمومي خوب عمل نكرده ايم. مسلماً مراقبت وابسته و متكي 
به آگاهي عمومي اس��ت. اگر مردم اطلاع داشته باشند كه در اين اقليم 
منابع آب محدود است و اين سرزمين را خانه خود بدانند كه مي دانند، 
در آن صورت به اين شكل افسارگسيخته منابع ما خالي نمي شود و قطعاً 
با الگوي مصرف درست چه در بخش كشاورزي و چه در بخش صنعت و 
خانگي همراهي مي كنند، اما اگر اين آگاهي شكل نگيرد، در آينده همين 

حداقل ها را هم نخواهيم داشت. 
 چرا ما در هشداردادن به مردم تا اين حد ناتوان هستيم؟ 
يعني نمي توانيم تصوير درستي از واقعيت را منتقل كنيم. 
انگار هميشه با يك ديد امنيتي نگاه كرده ايم و ترسيده ايم 
كه جامعه آش�فته ش�ود. چرا واقعيت هاي آب را به مردم 

منتقل نمي كنيم؟
ما برخي مواقع بخش نگران كننده را مطرح نمي كنيم، چون مي پنداريم 
مردم ممكن است به جاي مراقبت بيش��تر به سمت انتقاد از مسئولان 
بروند. نگراني از اين حيث است كه اگر ما امروز اعلام كنيم شرايط خوب 
نيست، مي گويند از گذشته خوب عمل نشده و عملكرد شما مثبت نبوده 
است و اين رويكرد مورد نقد قرار گيرد، اما به نظرم ما واقعيت ها را بايد 
اعلام كنيم و مردم بايد بدانند الان وضعيت منابع آبي در هر نقطه از ايران 
در چه شرايطي قرار دارد و كمك بخواهيم كه مردم با ما همراهي كنند، 
چون هر جايي كه مردم همراه بوده اند، مسئولان موفق تر عمل كرده اند. 
بالاخره ما به عنوان يك شركت خدمات رسان، خادم مردم هستيم. ما 
براي مردم كار مي كنيم. طبيعتاً اينكه خوب يا بد كار مي كنيم، بايد از نگاه 
مردم مورد قضاوت قرار گيريم و مردم هر چقدر بدانند كه مشكلات ما 
چيست و تنگناها كجاست يا از آنها چه انتظاراتي داريم، قطعاً اين نگرش 

مي تواند در پيشرفت و موفقيت كار ما تأثيرگذار باشد. 
 الان چند سالي است خوشبختانه بازچرخاني آب در ايران 
مورد توجه قرار گرفته و طبيعتاً شركت شما متولي اين امر 

مهم در تهران است. در اين باره بيشتر توضيح مي دهيد.
بازچرخاني آب در دنيا سال هاست اجرا مي شود، حتي در كشورهايي كه 
سرانه آبي آنها چند برابر ماس��ت، بازچرخاني آب را خيلي جدي تر از ما 
دنبال مي كنند. بالاخره وقتي شما آب را تبديل به كالاي يك بار مصرف 
كرديد و بعد از يك  بار مصرف و اس��تفاده دور انداختي��د، اين كالا هدر 
خواهد رفت. شما بايد منابع آبي خيلي زيادي داشته باشيد كه اينطور با 
آن رفتار كنيد و طبيعي است بازچرخاني يكي از كليدي ترين و اصلي ترين 
موضوعاتي است كه در اين ش��رايط بايد به آن توجه شود. خب بخش 

عمده اي از آب شربي كه مردم، چه در شهرها و چه در روستاها مصرف 
مي كنند، مي تواند مجدداً تصفي��ه و بازچرخاني و در مصارف متعددي 
مثل كشاورزي، آبياري فضاي سبز، تغذيه آبخوان ها و مصارف صنعتي 
دوباره استفاده شود و اگر بازچرخاني درست اتفاق بيفتد، همين ميزان 

آب محدود را مي توانيم براي مدت طولاني استفاده كنيم. 
 م�ا چق�در از ظرفي�ت بازچرخان�ي در تهران اس�تفاده 

مي كنيم؟
در تهران همزمان با بحث مطالعات آب-1327- اجراي فاضلاب شهر 
هم مطرح بوده، هم با بخش عمراني سازمان ملل و هم با  سازمان جهانی 
بهداشت ولي مطالعات طولاني شد و هم به خاطر كمبود منابع مالي و هم 
اينكه جمع آوري و تصفيه فاضلاب در مقايسه با آب در اولويت هاي بعدي 
بود، اين داستان طول كشيد تا سال1374. عملاً از اين سال اجراي طرح 

فاضلاب در شهر تهران آغاز شد. 
 يعني نيم قرن طول كشيد؟ 

بله. اين همان كاري اس��ت كه در بعضي كش��ورها و شهرها همزمان با 
ساخت و توسعه شهرها فراهم مي ش��ود، اما ما از سال1374 در تهران 
آغاز كرديم. طبيعي است وقتي مردم ساكن شهر شده اند، نمي شود به 
اين راحتي با ماشين آلات و بيل مكانيكي و فراغ بال كار كرد، بنابراين از 
روز اول حفاري و لوله گذاري در شهر تهران، حفاري نقبي شد و همين 
امروز شما جلوي مجموعه خودتان حفاري نقبي را مي بينيد، يعني كار با 
صعوبت بالا و در زمان بيشتر انجام می شود، به خاطر اينكه هم تأسيسات 
زيادي زير زمين است و در حفاري دستي امكان خسارت به اين تأسيسات 
كمتر مي شود و هم اينكه در شرايط نقبي ما خاك كمتري را روي سطح 
مي آوريم و مزاحمت كم تري ايجاد مي كنيم و قاعدتاً سرعت اجراي پروژه 
پايين مي آيد. برخي پيمانكاران و مشاوران ما كار بين المللي هم مي كنند. 
چند وقت پيش مشاور ما مي گفت، در يك مناقصه بين المللي شرايط كار 
در تهران را در رزومه نوشته بودم كه من در يك شهر 8/5ميليون نفري- 
جمعيت آن روز پايتخت-كار مي كنم، با اين تراكم جمعيت، اين حجم از 
ترافيك و اينقدر تأسيسات زيرسطحي. مي گفت مجموعه اي كه ما قرار 
بود پروژه اش را اجرا كنيم، فكر كرده بود ما اغراق كرده يا دروغ گفته ايم، 
بعد ما را خواس��تند و گفتند اين ادعاها كه در رزومه نوش��ته ايد، جدي 
است؟ گفتيم يعني چه جدي است؟ گفتند مگر مي شود به اين شكل و 
با اين شرايط كار كرد؟ ما مستندات و تصاوير را ارائه كرديم. پيمانكار ما 
مي گفت، ما در آن رقابت بين المللي بالاترين امتياز فني را آورديم، چون 
قاعدتاً زيرساخت هاي شهري اول بايد اجرا شود. قرار نيست كه ما يك 
شهر با اين ابعاد و احجام را بسازيم و امروز شروع به حفاري و گرفتاري هاي 
متعددي ايجاد كنيم. اگر بدانيد ما در زيرزمين با چه مشكلاتي برخورد 
مي كنيم، با ما همدلانه تر رفتار خواهيد كرد. خب واقعاً كمتر كلانشهري 
مش��ابه تهران در دنيا را مي بينيد كه هنوز بخشي از زيرساختش ايجاد 
نشده است. شبكه جمع آوري فاضلاب يكي از مهم ترين زيرساخت هاي 

هر شهر است اما متأسفانه سال ها از آن غفلت كرده ايم. 
پروژه ش�بكه جمع آوري و تصفيه فاضلاب تهران چقدر 

جلو رفته است؟
از سال1374 تا الان تقريباً 90درصد لوله گذاري فاضلاب در شهر تهران 

اجرا شده است. 
 يعني چقدر؟

حدود 7هزارو500 كيلومتر از كل 8هزارو200كيلومتر شبكه جمع آوري 
فاضلاب و كار لوله گذاري به جز بخشي از مناطق21 و 22، منتها اليه غرب 
تهران و بخش هايي از مركز شهر مثل مناطق 6 و 7 و 11 و 12 كه جزو 
بافت پرتراكم شهر هستند، در مابقي مناطق كار لوله گذاري تمام شده 
است و پيش بيني مي شود حداكثر تا سه چهار سال آينده لوله گذاري ها 

تمام شود. 
و تصفيه خانه ها؟

س��اخت تصفيه خانه ها قدري عقب افتاده است، به خاطر اينكه ساخت 
تصفيه خانه نياز به زمين دارد و امروز در شهر تهران يكي از چالش ها پيدا 

كردن زمين در ابعاد بزرگ تر براي اجراي زيرساخت است. 
چقدر به زمين نياز داريم؟

براي ساخت هر تصفيه خانه حداقل به 10هكتار زمين نياز داريم. وقتي به 
آمايش سرزمين اشاره مي كنم، قطعاً در يك شهر پيشرفته كاربري هاي 

شهري بايد براي تمامی تأسيسات زيربنايي آن شهر از جمله تأسيسات 
فاضلاب، آب، برق، مخابرات و گاز پيش بيني و كاربري اش در آنجا فريز 
شود و ديگر دغدغه اي براي آن دستگاه خدمات رسان وجود نداشته باشد، 
اما ما در ايران مديريت جامع شهري نداريم. اين مسئله باعث شد ما در 
ساخت تصفيه خانه ها با چالش هاي فراواني روبه رو باشيم و توفيقات مان 
كمرنگ تر شد، البته اتفاقي كه افتاد، اين بود كه ساخت اين تصفيه خانه ها 
از داخل شهر تهران سوق پيدا كرد به سمت بيرون شهر تهران و از شهر 
خارج ش��د. امروز بزرگ ترين تصفيه خانه فاضلاب ته��ران، پايين تر از 
اتوبان آويني- منتها اليه تهران- در دش��ت ري واقع اس��ت و فاضلاب 
4 ميليون و200 هزار نفر از شهر تهران، عمدتاً پهنه شرق، شمال، جنوب و 
جنوب شرق تهران به اين تصفيه خانه وارد مي شود و فاضلاب تصفيه شده 

به مصرف كشاورزي در دشت ورامين اختصاص پيدا مي كند. 
 اگرچه چالش ها سر جاي خودشان است و به قول شما آن 
بحث آمايش به عنوان اولويت مهم يك شهر اتفاق نيفتاده 
و اين سال ها مديريت شهري ما روزمره، ظاهرگرا و بدون 
برنامه جامع عمل كرده اس�ت، اما از آن طرف هم كه نگاه 
مي كنيم، طرح بزرگي اجرا ش�ده است. چرا ما نمي توانيم 

اين واقعيت را به درستي منتقل كنيم؟
نكته جالب اين است كه سازه ها و تأسيسات همين 7هزارو500كيلومتر 
شبكه جمع آوري فاضلاب تماماً زير زمين دفن مي شود و شما روي زمين 
هيچ چيزي نمي بينيد. ما در بخش هاي��ي از خطوط اصلي و انتقال مان 
-تقريباً سر هر تقاطع- سازه هايي را در زير زمين ايجاد مي كنيم كه معادل 
يك ساختمان شش طبقه است، يعني ما سر هر چهارراه يك ساختمان 
شش طبقه دفن كرده ايم. اگر اين ساختمان شش طبقه روي زمين بيايد 
و همه اينها با يك آرم و رنگ مشخص ظاهر شود، شما در سطح شهر كه 
حركت كنيد، حضور اين ساختمان ها ناخواسته جلب توجه خواهد كرد، 
ولي اين ساختمان ها زير زمين دفن مي شود. ما با توجه به بعد جمعيتي 
و بزرگي تهران تقريباً 40 كيلومتر تونل فاضلاب داريم كه اگر اين تونل 
خالي باشد، در داخل اين تونل ها ماشين مي تواند تردد كند. اين تونل هاي 
بتني با روش TBM-مثل همان كاري كه در حفاري مترو انجام مي شود-
حفاري شده است. اگر حجم بتن و ميلگردي را كه براي ساخت اين تونل 
استفاده شده است، معادل كنيد با يكسري ساختمان هايي كه روي زمين 
ديده مي شود، چندين برج بزرگ تر از برج ميلاد وسعت و عظمت خواهد 
داشت. جالب است كه بدانيد ما سال2015 براي اولين بار در تاريخ ايران با 
معرفي همين پروژه توانستيم در بنياد جهاني انرژي- زيرمجموعه سازمان 

ملل- جايزه جهاني انرژي را بگيريم. 
 معيار جايزه چه بود؟

وسعت و بزرگي پروژه و سختي هايي كه در مسير ساخت وجود داشت و 
البته رسالت زيست محيطي آن. ما فاضلاب را از جلوي خانه مردم جمع، 
با خطوط منتقل و تصفي��ه مي كنيم و آنچه مايه آلودگي بوده اس��ت، 
تصفيه و تبديل به يك محصول اس��تاندارد مي كنيم. اين آب دوباره به 
چرخه طبيعت برمي گردد و دوباره از آن استفاده و باعث ايجاد اشتغال 
مي شود و به رونق محيط زيست كمك مي كند. اين پروژه جزو پروژه هاي 
زيست محيطي بزرگ كشور است، اما در بحث اطلاع رساني خوب عمل 
نشده اس��ت، برخلاف برخي جاها كه كار نكرده را با بزرگنمايي خوب 
جلوه داده اند، چون مجموعه ما دس��تگاه خدمات رس��ان است، در بعد 
اطلاع رساني نمي تواند كاري انجام دهد و اين اجحاف در حق همكاراني 

است كه شبانه روز زحمت مي كشند. 
 تصويرسازي ای كه انجام داديد سر هر تقاطع يك ساختمان 
شش طبقه را زير خاك مي كنيم، اين حجم از كار را مردم 
نمي بينند و نمي توان بر آنها خرده گرفت، اما ما در عصر هنر، 
موشن گرافي، انيميشن و استفاده از ظرفيت هاي هنري قرار 
داريم. شما وقتي توضيح مي داديد ذهن من رفته بود طرف 
تلويزيون ه�اي ش�هري و بيلبوردها كه مي ت�وان با يك 
تصويرسازي هنرمندانه حجم كاري كه در اين شهر اتفاق 
مي افتد، منعكس كرد. چه خللي در كار است كه رسانه و 
شهرداري سراغ چنين تصويرسازي هايي نمي روند. اتفاقاً 

جامعه ما را اميدوار مي كند. 
معمولاً هر سازمان و ارگاني با يك ديد جزيره اي و بسته به چالش ها نگاه 

مي كند. ما هنوز ياد نگرفته ايم به درستي و جامع كار تيمي را تمرين و 
عمل كنيم. همين نشست مشترك امروز ما باهم برمي گردد به اينكه ما 
اين ايده را داشتيم كه وقتي جلوي خانه هاي مردم حفاري مي كنيم، قطعاً 
اين حفاري مزاحمتي دارد. ما اگر درس��ت بتوانيم با مردم رابطه برقرار 
كنيم، اين چيزي كه در نگاه مردم عادي مزاحمت اس��ت، رنگ عوض 
مي كند و آن فرد مشتاق مي شود كمك كند به شما، هر كسي در جايگاه 

خودش؛ چه يك نفر شهروند عادي و چه يك نفر مسئول. 
يعني بداند پروژه براي اوست، اما الان مي گويد پروژه آب 

و فاضلاب است. 
بله، روز جمعه كه بازديد كردم و تابلوي مجموعه ش��ما را ديدم، گفتم 
ما در طول عمرمان كه يك بار بيش��تر در اين كوچه، لوله فاضلاب كار 
نمي كنيم، پس بگذاريد از اين فرصت اس��تفاده كنيم. چه بخواهيم يا 
نه، همه آدم هايي كه در اين مجموعه كار مي كنن��د، از صبح حفاري و 
مزاحمت ما را مي بينند و فكرشان مشغول است. شما بايد سعي كنيد هم 
كار خودتان را خوب ارائه كنيد و هم از مخاطبان تان كمك بخواهيد. در 
همان خيابان بيهقي، سازمان بوستان هاي شهرداري است. آن روز هنوز 
ورقه هاي حفاظ ما نرسيده بود. وقتي من جلوي آن سازمان حفاري كنم، 
هم مي توانم خيلي راحت از جلوي آن سازمان رد شوم و بگويم اين هم 
مثل صد تا جاي ديگري اس��ت كه كار كرديم، برويم حفاري كنيم، هم 
مي توانيم با آن س��ازمان وارد مذاكره و تعامل شويم كه تهران ديگر آب 
ندارد. شما متولي فضاي سبز شهر تهران هستيد. هر چقدر مردم براي 
زندگي كردن خودشان نياز به آب دارند، نياز به پارك و فضاي سبز هم 
دارند. كسي از محيط سبز و شاداب ناراحت نمي شود. از طرفي يكي از 
نقاط قوت تهران پارك ها و فضاي سبز اين شهر است، اين فضاها هر چقدر 
بيشتر شوند، شهروندان بيشتر لذت مي برند و راحت تر زندگي مي كنند، 
پس ما مي توانيم با اين سازمان تعامل كنيم و ضمن عذرخواهي از اين 
مزاحمت، بگوييم مي خواهيم چند دقيقه كنار هم بنشينيم و بگوييم شما 
مصرف كننده عمده آب هاي زيرزميني شهر تهران هستيد و از اين منابع 
استحصال مي كنيد و به سطح زمين مي آوريد و به پارك ها، درختان و 
چمن ها مي دهيد تا ما وقتي وارد پارك ها مي شويم، فضاي سبز داشته 
باشيم، اما اگر ما با همين منوال پيش برويم، در سال هاي آينده هر چقدر 
هم كه عمق چاه هاي مان را پايين ببريم، آبي وجود نخواهد داشت و اين 
پارك ها و درختان خشك خواهند ش��د، بنابراين امروز بهترين فرصت 
است كه ما از فاضلاب تصفيه ش��ده و آب بازچرخاني در آبياري فضاي 
سبز تهران استفاده كنيم و اين اتفاق مي شود منبع آبي پايدار تا مادامي 
كه مردم در اين شهر زندگي مي كنند آب مصرف مي كنند و تا زماني كه 
آب مصرف مي كنند، فاضلاب توليد مي شود و تا فاضلاب توليد مي شود، 
پساب خواهيم داشت. اين ديگر به بارندگي و فصل گرم و سرد ارتباطي 
ندارد. ش��ما منبع آبي پايداري داريد كه به راحت��ي مي توانيد براي آن 

برنامه ريزي كنيد. 
 با مجموعه شهرداري در اين زمينه تعامل داشته ايد؟

ما با يك ايراد مبنايي در اي��ن باره مواجهيم. در دنيا س��اختاري به نام 
مديريت جامع و واحد شهري وجود دارد، كما اينكه اگر متولي اجراي 
طرح فاضلاب شهرداري تهران بود، قطعاً خيلي از اين موانع و مشكلاتي 
كه ما در اين مدت براي اجراي طرح در ش��هر داشتيم، وجود نداشت. 
امروز وقتي مي آييم در همان خيابان محل كسب شما حفاري كنيم، بايد 
برويم از شهرداري مجوز بگيريم و بخش عمده اي از انرژي و هزينه هاي ما 
 صرف گرفتن مجوزها مي شود، چون رسالت شهرداري نگهداشت شهر، 
رفت و روب، جمع آوري زباله و آس��فالت معابر و تميزبودن شهر است. 
رسالت جمع آوري فاضلاب و تصفيه آن بر عهده شركت ديگري در يك 
وزارتخانه و مجموعه ديگری اس��ت. مي خواهم بگويم دغدغه سازمان 
شهرداري، دغدغه س��ازماني مسئوليت هاي مس��تقيم خودش است، 
نه مسئوليت هاي س��ازماني ما و اين پراكندگي يك مقدار كار را سخت 
مي كند، با اين حال انتظار ما اين است به ويژه رسانه ملي و مابقي رسانه ها 
در اين شرايط كمبود آب، س��ازمان ها و مس��ئولان را مجاب كنند در 
بازچرخاني آب به ذهن روشن تر و همگراتري برسند. فاضلابي كه تصفيه 
مي شود، براي شرب مناسب نيست اما براي صنعت كه مناسب است، براي 
آبياري فضاي سبز به ويژه جنگل ها و درخت ها هم مفيد و هم مغذي است 
و هم از آبي كه از زير زمين برداشت مي كنيم، به مراتب كيفيت بهتري 

دارد. ما در واقع آب آلوده را تبديل به آبي مي كنيم كه اگر شما  آن را در 
ظرف آب معدني بريزيد و كنار يك بطري آب معدني ديگر قرار دهيد، به 

سختي مي توانيد تشخيص دهيد كدام يك پساب است. 
 آيا در دنيا به اين س�مت رفته اند ك�ه از آب بازچرخاني يا 

تصفيه شده به عنوان آب شرب استفاده كنند؟
براي اولين بار در دنيا كاليفرنيا قانوني تصويب كرده است كه فاضلاب 
تصفيه شده را مستقيم وارد شبكه شرب كنند. به لحاظ تكنيكي، علمي 
و مهندسي مصرف اين آب هيچ منعي ندارد. ش��ما از فاضلاب انساني 
مي توانيد آب مقطر بسازيد كه هيچ املاحي ندارد، اما متناسب با آن بايد 
هزينه كنيد. در واقع ما با درجه تصفيه روبه رو هستيم. اگر مي خواهيد 
اين آب را صرف كش��اورزي كنيد، ي��ك درجه تصفي��ه لازم دارد، اگر 
مي خواهيد به ش��رب برس��انيد، يك درجه تصفيه ديگر، البته ما چون 
كشور اسلامي و مسلمان هستيم، بحث هاي شرعي را مراعات مي كنيم. 
ما البته در بخش كشاورزي و صنعت آنقدر ظرفيت داريم كه نخواهيم 
اصلاً به بحث آب شرب وارد شويم. اگر چه در همين تهران اگر روزي آبي 
وجود نداشته باشد، شايد مجبور ش��ويم همين كاري كه در كاليفرنيا 
اتفاق افتاده اس��ت، انجام دهيم. مي خواهم بگويم اگر غفلت كنيم و در 
نگهداري از ذخاير آب ه��اي زيرزميني همين طور بي محابا جلو برويم، 

آن روز شايد دور نباشد. 
در واقع شما مي گوييد استفاده از آب بازچرخاني شده به 
ويژه در صنعت و فضاي سبز و كشاورزي بايد به يك مطالبه 

عمومي بدل شود؟
اين كار به نوعي در رسالت رسانه هاست. اگر 20سال پيش با اين آب شرب 
كه از مسافت هاي دور و صرف هزينه هاي بالا به خانه تان مي آمده است، به 
راحتي ماشين مي شستيد، اكنون نمي توانيد. امروز بخواهيم با شيلنگ 
آب، ماشين را بشوييم، آيا عذاب وجدان پيدا نمي كنيم؟ اين احساس به ما 
دست نمي دهد كه همسايه ها به ما اخطار مي دهند؟ بالاخره مردم قدري 
آگاه و حساس ش��ده اند. حالا اين حساسيت بايد جلوتر برود تا برسد به 
استفاده از پساب هايي كه از تصفيه خانه هاي فاضلاب بيرون مي آيد. امروز 
اگر صنعتگر ما در جايي كه پساب داريم، از عمق 200متري زمين آب 
برداشت كند، بايد بداند كه كارش اشتباه است و منابع محدود آب هاي 

زيرزميني را تخليه مي كند و قاعدتاً يك روز اين منابع تمام مي شود. 
اين بازچرخش يا بازگرداني آب، فشار را از روي منابع آب 
برمي دارد. اشاره كرديد تصفيه خانه شهر ري دارد فاضلاب 
4 ميليون و200 هزار نفر را تصفيه مي كند. يك تصفيه خانه 
ديگر در غرب داريم. مجموع اينه�ا چقدر ظرفيت ايجاد 

مي كنند؟
اگر كل طرح شبكه جمع آوري و تصفيه فاضلاب تهران را تكميل كنيم، 
س��الي 850 ميليون مترمكعب ظرفيت آب بازچرخاني ما خواهد بود. 
اگر بخواهيم ملموس كنيم، معادل س��د كرج و سد ماملو يا سد كرج و 
سد طالقان، يعني شما آب دو س��د را مي توانيد براي استفاده مجدد به 

طبيعت برگردانيد. 
الان ظرفيت آب چرخاني ما چقدر است؟

حدود 370 ميلي��ون متر مكعب آب را بازچرخان��ي مي  كنيم كه عمده 
اين آب به مصارف كشاورزي اختصاص می يابد. شما توجه كنيد كه در 
تصفيه خانه جنوب يك كانال بتني به طول 40 كيلومتر از ري تا ورامين 
ايجاد شده است كه همين الان هفت مترمكعب يا 7 هزار ليتر در ثانيه به 
دشت ورامين مي رود و به ازاي آن از حقابه كشاورزان ورامين از رودخانه 
جاجرود استفاده و آب تهران را تأمين كرده ايم، يعني اگر اين تصفيه خانه 
نبود، ما مجبور بوديم از جاجرود آب بياوريم، چون منابع ديگري نداريم.

 در واقع جلوي بحران انساني گرفته مي شود. 
خيلي روشن و شفاف بگويم، تأمين آب شرب شهري مثل تهران اولويت 
اول ماست. تا مردم در اين شهر هستند، وظيفه ماست آب شرب اين شهر 
را تأمين كنيم. يك لحظه شير خانه را باز كنيد و ببينيد آب نيست، چه 
حسي به شما دست مي دهد. اصلًا آدم نمي تواند قبول كند كه بدون آب 
زندگي كند، پس تأمين آب شرب اولويت اول است. حالا تصور كنيد شهر 
به اين جمعيت رسيده و كل آب جاجرود را به تهران آورده ايم و فاضلاب 
را هم تصفيه نكرده ايم و هيچ آبي هم به سمت ورامين نرفته است. دشت 
ورامين كه سرسبز و حاصلخيز است، در اين شرايط به زمين هاي لم يزرع 

و خشكي تبديل مي شود كه خود اين رويداد منشأ بسياري از بحران هاي 
اقليمي مي شود، آن هم در مجاورت پايتخت و عين همين رويداد در غرب 
تهران شكل می گيرد. در گذشته 110حلقه چاه در پهنه جنوب غرب 
تهران از سمت اطراف ميدان محمديه حفر شده است. آن زمان سطح 
آب هاي زيرزميني در جنوب تهران بالا بوده به ويژه در پهنه جنوب غرب 
تهران كه خاك، بافت ريزدانه اي داشته است، طبيعتاً اين سطح بالا براي 
مردم مزاحمت ايجاد مي كرده است، بنابراين اين چاه ها را با هدف كاهش 

س��طح آب زيرزميني حفر كردند و چاه ها در واقع كار زهكش را انجام 
مي دادند. از طرفي آب اين 110حلقه با يك كانال به دشت رباط كريم، 
شهريار و غرب تهران مي رفته است. ما سال گذشته تقريباً 50حلقه از 
اين چاه ها را كه كيفيت بهتري داشتند، براي تأمين بخشي از آب شرب 
تهران به شبكه توزيع پايتخت برگردانديم و به ازاي آن به كشاورزان آن 
محدوده، منابعي از پساب تصفيه شده تصفيه خانه غرب تهران اختصاص 
داديم. خب ببينيد كه در اين س��ال ها چه اتفاقي افتاده است. ما زماني 
اين چاه ها را با هدف زهكشي حفر كرده بوديم و كانال ايجاد شده بود، 
چون عملًا سطح آب به قدري بالا بود كه براي مردم جنوب تهران ايجاد 
مزاحمت مي كرد، اما امروز از اين چاه ها به عنوان تأمين كننده آب تهران 

استفاده مي شود. 
 اي�ن واقعيت ها و بحران ه�ا چقدر به مديران بالادس�تي 
منتقل مي شود؟ چون بخشي از آسودگي ذهني مديران 
بالادستي معطوف به اين است كه در پايين دست مسائل 
حل شده باش�د. اگر بحران آب در تهران بالا بگيرد، مثلًا 
ذهن رئيس جمهور ك�ه بايد معطوف ب�ه روابط بين الملل 
باشد، بايد به آب معطوف شود. منظورم اين است كه وقتي 
مقامات بالادس�تي درب�اره اين واقعيت ها ذهن روش�ني 
داش�ته باش�ند، در تخصيص منابع هم هم�كاري بهتري 

خواهند داشت. 
در اين دولت خوشبختانه در تأمين منابع مالي اتفاقات بهتري نسبت به 
گذشته افتاده است. بهمن ماه سال گذشته، رئيس جمهور بازديدي از 
تصفيه خانه جنوب تهران داشتند، اين بازديد به تخصيص اعتبار براي 
تكميل اين تصفيه خانه كه جزو مصوبات سفر رئيس جمهور قلمداد شود، 
منجر ش��د و الحمدلله اعتبارات خوبي را هم دادند. در مجلس هم براي 
اولين بار بعد از انقلاب در قانون بودجه1402 استفاده از آب هاي حاصل 
از تصفيه فاضلاب براي بخش صنعت اجباري شده است، يعني قانونگذار 
تكليف كرد جايي كه پساب وجود دارد، استفاده از ساير منابع آبي مثل 
چشمه، قنات، چاه و ساير منابع ممنوع است و صنعتگر بايد از آب بخش 

تصفيه شده استفاده كند. 
 صنايع م�ا در حال حاضر چق�در در اس�تفاده از آب هاي 

تصفيه شده شبكه فاضلاب رغبت نشان مي دهند؟
قطعاً ابتدا مقاومتي وجود دارد. ما نياز به كمك رسانه ها داريم. اينكه عرض 
مي كنم استفاده از آب هاي تصفيه شده بايد به يك فرهنگ بدل شود، به 
خاطر همين است. فرض كنيد در كارخانه شما از گذشته چشمه، قنات 
يا چاهي بوده است و از آن استفاده مي كرديد. امروز كسي به شما اعلام 
مي كند كه وضعيت منابع آب خوب نيست و شما بايد چاه را پلمب كنيد 
يا حق استفاده از اين آب را نداريد، ما يك لوله آب براي شما مي آوريم كه 
پساب تصفيه شده فاضلاب است. خب شما مي گوييد آب تميز و مباحي 
كه مي توانستم با آن وضو بگيرم، حتي قابليت شرب داشت، اين آب را از 

من مي خواهيد بگيريد و چنين آبي به من بدهيد؟
 شما مي گوييد اينجا بحث هاي رواني و مقاومت هاي ذهني 

در كار است. 
رس��انه مي تواند كمك كند تا اين مقاومت بش��كند، چون همه ما در 
يك كشتي نشس��ته ايم و اگر جايي از اين كش��تي سوراخ شود، همه 
ما باهم غرق مي ش��ويم و كس��ي نمي تواند نجات پيدا كن��د. ما بايد 
در ش��رايط بي آبي و كم آبي بتوانيم با كمك رسانه ها فضا را مديريت 
كنيم. الحمدلله قانونگذار پيش بيني و تكاليف س��ختگيرانه اي وضع 
كرده اس��ت، اما به زعم من، مطالبه و آگاهي عمومي را همچنان بايد 
تقويت كنيم و به جاي اينكه بخش عمده اي از انرژي ما صرف مقاومت 
شود، صنايع بيايند با درك واقعيت پيشقدم شوند، چون قطعاً مصرف 
اين نوع آب براي صنعت هي��چ ضرري ندارد. ف��رض كنيد آب براي 
خنك سازي برج است. پساب تصفيه ش��ده براي خنك سازي همان 
كاري را انجام مي دهد كه آب چاه. لزومي ندارد ما آبي با اين كيفيت را 

در برج خنك كننده استفاده كنيم. 
يك وقت هايي تصوير ملي از اولويت ها را نه در مديريت رسانه ها و نه 
در مديران صنايع و نه مقامات بالادستي سراغ نداريم كه اين بينش 

ملي وجود داشته باشد كه همه ما در يك كشتي نشسته ايم.
 امروز ما اگر بخواهيم همين حرف ها را جلوي دوربين تلويزيون مطرح 
كنيم، اول مي گويند ش��ما بايد براي هر ثانيه ي��ا دقيقه اين قدر پول 
بدهيد تا ما دوربين و وقت به شما بدهيم، اما غافل از اين هستيم كه 
اگر خداي نكرده يك روز آب در اين شهر قطع شود، همين صداوسيما 
مجبور خواهد شد آن واقعه را به خوبي پوشش و نگراني ها را كاهش 
دهد. ما امروز آن شرايط و فرصت هاي خوب را از دست مي دهيم، اما 
بعداً در برابر بحران ها و تهديدها مجبوريم يكس��ري تصميمات ديگر 
بگيريم. متأسفانه هنوز براي ش��نيدن اين نوع صحبت ها به ويژه در 
رسانه ملي ديد بيزنسي حاكم است. ما به عنوان شركت خدمات رسان 
وابس��ته به دولت هس��تيم و نگاه درآمد ش��خصي كه نداريم، كار ما 
خدمات رساني به مردم است و طبيعي است كه در اين خدمات رساني، 
همه بخش ها بايد كنار هم باشند كه ما در همگرايي با همديگر مثل 
اعضاي يك تيم عمل كنيم كه پس��ت بازي متفاوت��ی دارند، ولی در 
نهايت كنار هم براي يك هدف مي جنگند، اما گاهي سازمان هاي ما 

سعي مي كنند در محدوده خودشان جزيره اي عمل كنند. 
 يعني هر سازماني مي خواهد از چش�م منافع خود به اين 

داستان نگاه كند. 
ممكن است آن فرد در حيطه سازماني خود خوب كار  كند. الان فرض 
كنيد شهرداري در همان كوچه شما به من اجازه حفاري نمي دهد. چرا؟ 
چون مي گويد وقتي شما حفاري مي كنيد، آسفالت خراب مي شود. شما 
حفاري مي كنيد، گرد و خاك مي كنيد و ش��هر از آن حالت تميز خارج 
مي شود. اگر به من اجازه ندهد به صرف اينكه شهر تميز و پاك مي خواهد، 
به زعم آن دستگاه كار درستي صورت گرفته است، اما تا زماني كه به من 
اجازه ندهد و من نتوانم زيرساخت را اجرا كنم، عملاً شهر را در بلندمدت 

دچار مخاطره كرده است. 
 در واقع گاهي ما ضرورت بزرگ تر را حس نمي كنيم. 

آيا اجراي طرح فاضلاب در كلانش��هر تهران جزو اولويت هاي اين شهر 
است يا نه؟ و اگر اولويت نيست عواقب اين اولويت ندانستن چيست. اگر 
نيست، همه بدانند شبكه فاضلاب اجرا نشود، خاك و منابع آب زيرزميني 
را آلوده مي كنيم، بنابراين براي استفاده كشاورز، صنعتگر يا آبياري فضاي 

سبز مجبوريم از منابع محدود آب زيرزميني برداشت كنيم. 
برخي معتقدند قيمت آب در ايران غيرواقعي اس�ت و به 
قولي قيمت آب ارزان است و بخشي از علت اين مصرف 
بالاي سرانه كه سه برابر ميانگين جهاني است، برمي گردد 
به قيمت آب. ديدگاه شما نسبت به واقعي كردن قيمت آب 
چيست؟ البته با توجه به جميع شرايط و تنش ها،  از جمله 

شرايط ركود و تورمي كه در اقتصاد كشور وجود دارد. 
امروز يك بطري آب معدني يك ليتري از مغازه بخريد، چقدر پرداخت 

مي كنيد؟
 7 هزار تومان. 

ما  هزار ليتر آب را با همين قيمت مي دهيم، آن هم در حالي كه كيفيت 
آب تهران از گذشته با توجه به موقعيت مكاني پايتخت، جزو آب هاي برتر 
دنياس��ت. كيفيت آب در كره زمين تابع و متأثر از بافت خاك آن محل 
است. ش��ما به  هزار ليتر آب معادل يك ليتر آب معدني پول مي دهيد. 
بماند مسئوليت آبي كه در شبكه توزيع ارائه مي شود، بر عهده حاكميت 
است و كلي دستگاه نظارتي و كنترلي مراقبت مي كنند، از جمله وزارت 

بهداشت، س��ازمان محيط زيست و ش��ركت هاي آب و فاضلاب هم به 
عنوان شركت هاي متولي و وابسته به دولت مسئول هستند كه اين آب ها 
را متناسب با استانداردهاي تعريف شده به مردم ارائه كنند، بنابراين آبي 
كه از شير خانه شما بيرون مي آيد، قطعاً بايد كيفيت متناسب با استاندارد 
كشور را داشته باشد، اما اگر استاندارد نباشد دستگاه هاي نظارتي بموقع 
هم هشدار مي دهند و هم برخورد مي كنند، بنابراين مي خواهم اطمينان 
بدهم محصولي كه ما ارائه مي دهيم، قابليت راس��تي آزمايي و آزمون از 

سوی هر كسي را دارد. 
 يعني قابل كتمان نيست و در دسترس است. 

بله، يك وقتي شما محصولي را در كارخانه اي توليد مي كنيد. در كارخانه 
را بسته ايد و به كسي هم اجازه نمي دهيد وارد آن محيط شود، ولي آب، 
قابليت دسترسي دارد و در معرض ديد همه است. از طرفي دولت به اين 
آب يارانه مي دهد و كمك مي كند. قطعاً ارائه يك خدمت در دستگاه هاي 
خدمات رسان هزينه دارد و اگر درآمد شما متناسب با آن هزينه نباشد، 
به تبع آن خدمات رس��اني شما با چالش مواجه مي ش��ود، بنابراين آب 
بازچرخاني را مي توان به مثابه محصول قابل فروش به صنعتگري دانست 
كه پيش تر از آب سفره هاي زيرزميني استفاده مي كرده است تا دولت 
بتواند بخشي از هزينه هاي تصفيه را جبران و خدمات خود را به شكل 
پايدار و بهتر از گذشته ارائه كند، چون اقتصاد آب حاكميتي است. امروز 
هيچ يك  از شركت های خصوصي كه در شبكه توزيع قرار دارند، حتي 
شركت هاي توزيع آب يك ريال خارج از ضوابط قانوني حق تعرفه گذاري 
ندارند. طبيعي است كه دولت در ارائه آب، يارانه قابل توجهي مي دهد، 
وگرنه اگر قرار بود به قيمت تمام ش��ده نزديك شود، قطعاً خيلي از اين 
مسائل و مشكلات برطرف مي شد و ش��ركت هاي خدمات رسان هم در 
توسعه و هم در نگهداشت مي توانستند كار خود را به نحو احسن انجام 

دهند. 
 نقش مكمل جمع آوري و تصفيه فاضلاب اينجا بيشتر به 

چشم مي آيد. 
هر چقدر بتوانيم در تصفيه فاضلاب، حداكثر آب را در گام اول جمع آوري 
و تصفيه كنيم و با قيمت مناسب دست مصرف كننده بعدي برسانيم، اين 
چرخه بهتر كار خودش را انجام خواهد داد، اما هر چقدر در اين موضوع 
غفلت شود، انباشت اين فاضلاب ها در آينده منشأ آلودگي و شيوع بيماري 
مي شود، محيط زيس��ت را به خطر مي اندازد و از آن طرف هم برداشت 
آب از منابع زيرزميني پررنگ تر مي شود. در واقع از يك طرف با كمبود 
آب و از طرف ديگر با افزايش بيماري ها و آلودگي مواجه مي شويم. ما در 
سطح كلان منابع آب ش��يرين را داريم كه آنها را تحت عنوان آب هاي 
تجديدپذير مي شناسيم. از طرفي منابع آب شيرين ايران محدود است. 
تقريباً حدود90درصد اين آب شيرين در بخش كشاورزي و 5 تا 6درصد 
اين آب ها در بخش شرب استفاده مي شود، پس ما درباره اين 5 تا 6 درصد 
آب شرب صحبت مي كنيم كه تبديل به فاضلاب مي شود. از آن طرف 
غافل نشويم كه وقتي از 90درصد آب هاي شيرين در كشاورزي استفاده 
مي شود، اين به آن معناست كه هر چقدر بخش كشاورزي بتواند درست 
از اين آب استفاده كند و هدررفت كمتر و بهره وري بيشتري داشته باشد و 
محصول بيشتري با آب كمتر توليد كند، مي تواند ذخيره بيشتر و برداشت 
كمتري از سفره ها و منابع را رقم بزند. متأسفانه اين قصه غم انگيزي است. 
به رغم اينكه وزارت جهاد كشاورزي متولي است و كارهاي خوبي در اين 
سال ها انجام داده، ولي ما آنجا هم در مقايسه با كشورهاي پيشرفته فاصله 
زيادي با نقطه مطلوب داريم و ش��ما اگر بتوانيد حتي چنددرصد از آن 
90درصد مصرف را بكاهيد، معادل كل آب شربي خواهد بود كه در كشور 
مصرف مي شود. اعتقاد ما بر اين است كه اگر فاضلاب اين 5 تا 6درصد 
آب شرب را در كل كشور جمع آوري و تصفيه كنيم، پساب تصفيه شده 
مي تواند كل نياز صنعت كش��ور را تأمين كند، منظ��ورم براي مصارف 
صنعتي در صنعت است، نه مصارف ش��رب و بهداشتي. در اين صورت 
صنايع ما نيازي به برداشت از آب هاي سطحي و زيرزميني نخواهد داشت 

و اين موضوع مي تواند به كشور كمك بزرگي كند. 
 چقدر از ظرفيت شركت هاي دانش بنيان و استارت آپ هاي 
كشور مي توان براي تحقق اين اهداف استفاده كرد و چقدر 

در اين زمينه با اين شركت ها تعامل داشته ايد؟
فرصت هاي خوبي در اين باره وجود دارد. ما حتي در مواردي كه تجهيزات 
با تكنولوژي بال- هاي تك- از كشورهاي پيش��رفته وارد مي كرديم، به 

كمك برخي شركت هاي دانش بنيان بومي سازي كرديم. 
 مثال مي زنيد؟

ما براي تصفيه فاضلاب نياز به هوادهي داريم. چند سال پيش يك شركت 
دانش بنيان آمد با دانش خودش توانست دستگاه هوادهي را بسازد كه 
راندمان آن دستگاه به مراتب بيشتر از دستگاه هاي شركت هاي بزرگ 
اروپايي بود؛ مصرف برق اين دستگاه 50درصد از نمونه خارجي كمتر 
بود. ما دو س��ال پيش با حضور معاون علمي و فناوري رئيس جمهور از 
اين دستگاه رونمايي كرديم. طراحي و اجراي اين پروژه حدود دو سال 
طول كشيد و اين شركت دانش بنيان توانست انقلابي در اين بخش از 
تكنولوژي رقم بزند، ضمن اينكه در يكسري تأسيسات تصفيه خانه ها 
هم اتفاقات مشابهي افتاد. مي خواهم بگويم كارهاي خوبي در اين زمينه 
صورت گرفته است، ولي به زعم من هنوز در كشور نتوانسته ايم استفاده 
خوب و بهينه اي از اين ظرفيت ها داشته باش��يم، كمااينكه بخشي از 
اين دانش ها در خارج از كش��ور عرضه يا اينكه با هزينه هاي گزاف و با 
عنوان برندهاي خارجي وارد كشور مي شود. من اطلاع دارم همكاران 
ما در ش��ركت هاي متولي در زمينه شيرهاي كاهنده و تكنولوژي هاي 
ديگر كارهاي خوبي انجام داده ان��د، البته در تصفيه خانه هاي فاضلاب 
وابستگي به خارج با توجه به ماهيت كار به مراتب بيشتر از صنعت آب 
است، چون شما در فاضلاب با مايعي با ويسكوزيته و ميزان خورندگي 
بالاتر و كيفيت خاص خودش در مقايس��ه با آب مواجه هستيد و اين 
تجهيزات از پيچيدگي خاصي برخوردارند كه زمينه را براي بومي سازي 
و استفاده شركت هاي دانش بنيان به مراتب بهتر فراهم مي كند و اگر 
اين اتفاقات بيفتد، يعني دانش اين كار متعلق به كش��ور ايران باش��د، 
شما ديگر خيال تان راحت است، ديگر دغدغه تخصيص ارز، تحريم و 
گمرك را نداريد و افراد توليدكننده تابع قوانين جمهوري اسلامي ايران 
هس��تند و خدمات پس از فروش دارند و حتي اگر پاسخگو نباشند، با 
قانون مي توانيد آنها را پاسخگو كنيد، اما شما اين مزيت ها را در ارتباط با 

شركت هاي خارجي نداريد. 
 وقتي صفت منبع يا ذخيره را براي آب به كار مي بريم، چه 

درك و دريافتي از اين كلمه داريد؟
شما برويد تحقيق كنيد چند كشور در دنيا اقتصاد متكي به نفت دارند. 
مگر كشورهاي پيشرفته، اقتصاد خودشان را بدون اتكا به نفت نساخته اند 
و پيشرو نيس��تند. ما بدون نفت مي توانيم زندگي كنيم، كمااينكه اگر 
اقتصاد ما مش��روط به نفت نبود، احتمالاً و به مراتب بهتر مي توانستيم 
زندگي كنيم، اما آيا بدون آب مي توانيم زندگي كنيم؟ ذخاير آبي مهم تر 
است يا ذخاير نفتي؟ شما امروز تنش هاي آب بين كشورها را در مرز ايران 
مي بينيد. بحث ما بر سر آب با افغانس��تان، تركيه و تركمنستان وجود 
دارد و روز به روز شديدتر خواهد شد. يك روز مي گفتند جنگ در آينده، 
جنگ بر سر آب است، اما كسي تصور دقيقي در اين باره نداشت. امروز 
مي بينيم در رشته كوه هاي هندوكش سد مي زنند كه آب را مهار كنند تا 
اين آب وارد ايران نشود و دشت سيستان ايران خالي از سكنه شود و اگر 
اين اتفاق بيفتد تا عمق 300 كيلومتري مي توانيد بياييد جلو و خاك يك 
كشور را تصرف كنيد. ان شاء الله كه با رصد و حراست دقيق از منابع، شاهد 

چنين رويدادي نباشيم. 

بحران آب در گفت وگوی »جوان« 
با مديرعامل شركت فاضلاب شهر تهران

هزار ليتر آب را به قيمت يك بطری آب معدنی می دهيم

88523060سرويس گفت وگو88523060سرويس گفت وگو

ما در آگاهي عمومي خوب عمل نكرده ايم. مسلماً 
مراقبت وابس�ته و متكي به آگاهي عمومي است. 
اگر مردم اطلاع داش�ته باش�ند كه در اي�ن اقليم 
مناب�ع آب محدود اس�ت و اين س�رزمين را خانه 
خود بدانند ك�ه مي دانن�د، در آن ص�ورت به اين 
ش�كل افسارگس�يخته منابع ما خالي نمي ش�ود 
و قطعاً ب�ا الگ�وي مصرف درس�ت چ�ه در بخش 
كشاورزي و چه در بخش صنعت و خانگي همراهي 
مي كنن�د، اما اگ�ر اين آگاهي ش�كل نگي�رد، در 
آينده همي�ن حداقل ه�ا را هم نخواهيم داش�ت

واقعيت ه�ا را بايد اعلام كنيم و م�ردم بايد بدانند 
الان وضعي�ت مناب�ع آب�ي در ه�ر نقط�ه از ايران 
در چه ش�رايطي ق�رار دارد و كم�ك بخواهيم كه 
مردم با م�ا همراه�ي كنند، چ�ون ه�ر جايي كه 
مردم هم�راه بوده ان�د، مس�ئولان موفق تر عمل 
كرده اند بايد از نگاه مردم مورد قضاوت قرار گيريم

اگر كل طرح ش�بكه جمع آوري و تصفيه فاضلاب 
تهران را تكميل كنيم، سالي 850 ميليون مترمكعب 
ظرفيت آب بازچرخاني ما خواهد بود. اگر بخواهيم 
ملم�وس كنيم، معادل س�د ك�رج و س�د ماملو يا 
سد كرج و س�د طالقان، يعني ش�ما آب دو سد را 
مي توانيد براي استفاده مجدد به طبيعت برگردانيد

بازچرخاني آب در دنيا سال هاس�ت اجرا مي شود، 
حت�ي در كش�ورهايي كه س�رانه آبي آنه�ا چند 
برابر ماس�ت، بازچرخان�ي آب را خيل�ي جدي تر 
از ما دنب�ال مي كنند. بالاخ�ره وقتي ش�ما آب را 
تبديل ب�ه كالاي يك بار مص�رف كردي�د و بعد از 
يك  ب�ار مص�رف و اس�تفاده دور انداختي�د، اين 
كالا هدر خواهد رفت. ش�ما بايد منابع آبي خيلي 
زيادي داشته باش�يد كه اينطور با آن رفتار كنيد

هر چق�در بتواني�م در تصفيه فاض�لاب، حداكثر 
آب را در گام اول جم�ع آوري و تصفي�ه كني�م 
و ب�ا قيمت مناس�ب دس�ت مصرف كنن�ده بعدي 
برس�انيم، اين چرخه بهت�ر كار خ�ودش را انجام 
خواهد داد، اما ه�ر چقدر در اي�ن موضوع غفلت 
ش�ود، انباش�ت اين فاضلاب ه�ا در آينده منش�أ 
آلودگي و شيوع بيماري مي ش�ود، محيط زيست 
را به خط�ر مي ان�دازد و از آن طرف هم برداش�ت 
آب از مناب�ع زيرزمين�ي پررنگ ت�ر مي ش�ود
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  حسن فرامرزي
فاضلاب اگرچه در برابر آب نام خوشايندي ندارد، اما واقعيت آن اس�ت كه امروز سرنوشت آب در دست هاي همين ماده اي 
است كه ممكن است مشمئزكننده به نظر برسد. امروز به اين آب كثيف در دنيا به چشم ماده اي ارزشمند نگاه مي شود، چون 
بازچرخاني و تصفيه فاضلاب، فشار را از روي منابع آب به ويژه در اقليم هاي خشك برمي دارد. متأسفانه با وجود اينكه ايران 
در اقليم خشك قرار دارد و ميانگين بارش ها يك سوم بارش هاي جهاني است، اما ما بسيار دير متوجه اهميت بازچرخاني آب 
و استفاده از آن در صنعت و كشاورزي شده ايم، با اين حال در چند سال گذشته گام هاي خوبي در كشور به ويژه در تهران براي 
استفاده از اين منابع تجديدپذير برداشته شده است. گفت وگوي ما با عباسعلي مصرزاده، مديرعامل شركت فاضلاب شهر 

تهران به اين موضوع اختصاص دارد. 

بسیاری از شهرهای  مدرن دنیا 
فاضلاب تصفیه مي نوشند

 تهران هم شايد روزي! 


